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Tilsynsvurderinger for 2020 og 2019 

2020 
Sociale 
relationer 

Inklusion og 
fællesskab 

Sprogindsatsen Forældresamarbejde Sammenhæng 
og overgange 

Refleksion 
og 
systematik 

Vedligehold Vedligehold Vedligehold Vedligehold Vedligehold Vedligehold 

 

2019 
Sociale 
relationer 

Inklusion og 
fællesskab 

Sprogindsatsen Forældresamarbejde Sammenhæng 
og overgange 

Refleksion 
og 
systematik 

Vedligehold Tilpasning Vedligehold Vedligehold Vedligehold Vedligehold 

 

 

Tilsyn 2020 
Sociale relationer 
Begrundelse for vurdering: 

Observation:  

Der sidder en medarb. og tjekker alle børnene ind når de kommer. Et barn sidder med og hjælper 

til. Medarb. Og barn er i dialog om forskellige ting mens jeg er på obs. Mange emner bliver vendt. 

I en af grupperne er der lagt op til at man kan lave forskellige aktiviteter. Medarb. på ”stuen” er 

deltagende i leg og aktiviteter sammen med børnene. Jeg oplever medarb. være guidende og 

vejledende undervejs. 

En anden gruppe er udendørs og der laves græskar og her er medarb. deltagende, guidende og 

vejledende. En anden medarb. tilbyder at børnene kan gå med på en lille tur. 

På en anden ”stue” laves der posedrager og medarb. er guidende, vejledende og lydhør overfor 

børnenes ønsker og spørgsmål. 

Generelt:  

Jeg oplever at alle medarb. er guidende, vejledende og hjælpsomme, når børnene har behov eller 

selv henvender sig. Jeg oplever som udgangspunkt at alle medarb. er deltagende i aktiviteter med 

børn, men jeg oplever også at enkelte medarb. har svært ved at være i aktiviteter og leg med børn i 

længere tid, da de er ”alene” på stuen og der derfor ofte er børn som henvender sig og har brug for 

hjælp til forskellige ting. Medarb. er ”alene” på stuen, fordi den anden medarb. er i udeområdet. 

En gruppe børn kommer hjem fra tur og går direkte i træværkstedet med de pinde de har fundet 

på turen. De finder save og sliberedskaber frem og går i gang. Lidt efter kommer medarb. ind og 

smilende til børnene understreger at de jo egentlig først måtte gå i gang når han kom. Han 

anerkender deres selvhjulpenhed, men understreger også at de en anden gang er nødt til at vente 

på en voksen. 

 

Faglig dialog: 

PL fortæller at ifth. Sidste års KIDS obs. Så har KKFO ændret opdelingen af børnene. Blandt andet 

0 kl. er opdelt på 2 matrikler. Medarb. kommer nu ind i klassen og tager imod børnene og der er 

mulighed for en kort info fra klasselærer. Det giver medarb. et godt kendskab til klassen og 

dynamikken i klassen samt evt. konflikter der har været. KKFO har arbejdet med forskellige klubber 

her i Corona tid. Legeklub, Pokemon Go tur. Og det giver børnene en følelse af sammenhold og 

medarb. et fokus på en enkelt gruppe børn. KKFO er gået ”tilbage” til kontakt pæd. Opdeling, så der 

er en medarb. der har tilknyttet en gruppe børn og som skal sørger for forældrekontakt og dem 

som skal have fokus på relationen til børnene i gruppen. Pga. KIDS har der været særligt fokus på 

nærvær og relation i personalegruppen og der er blevet lavet forskellige indsatser. I forbindelse 
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med arbejdet med sprogindsatsen og turtagning i dialogen med børnene og det har skabt mere 

nærvær og tættere relationer til de enkelte børn. KKFO har i forbindelse med Corona, fået fokus på 

legen og deltagelse i legen, for at vedligeholde relationerne i børnegruppen og til medarb. Der har 

været en stor medarb. udskiftning og det har også skabt fokus på medarb. introduktion og her 

bliver der f.eks. fortalt at det er relationerne der er i fokus og det betyder at det ikke handler om 

regler, men om hvordan du som medarb. opbygger relationer til børnegruppen. KKFO deltager i 

skolehjemsamtalerne og her er der også fokus på KKFO tiden. KKFO invitere også forældre til 

trivsels samtaler efterfølgende, hvis KKFO finder det nødvendigt. Der er også lavet en 

omorganisering ift. at skolepædagogen følger deres børnegruppe fra klassen over i KKFO, så 

medarb. har et større indblik i børnegruppen. KKFO er gået i gang med at lave der nye BMV. Der er 

valgt interview med alle børnene og der sendes også en forældreundersøgelse ud. Vi talte om 

hvordan KKFO laver deres interview med børnene. 

 

Anbefaling til videre arbejde: 

Når der laves KIDS obs, finder arbejdsgruppen ud af, hvad der skal arbejdes videre med 

efterfølgende. 

 

Inklusion og fællesskab 
Begrundelse for vurdering: 

Observation:  

Generelt:  

Jeg oplever som udgangspunkt at alle er del af det fællesskab som eksistere på ”stuen” eller at det 

er selvvalgt, hvis de er trykket væk fra fællesskabet. Jeg oplever medarb. være obs på at dem som 

trækker sig, har deltagelsesmuligheder i de små fællesskaber der er omkring aktiviteter, leg og spil. 

 

Jeg oplever at der klargjort til leg på de enkelte ”stuer” og jeg oplever at de enkelte stuer har blik for 

at tilbyde aktiviteter som de fleste børn kan deltage i. Alle stuer har både voksenstyrret aktiviteter 

og der er mulighed for at børnene kan lave egen initieret aktiviteter og lege. 

 

Jeg oplever medarb. have fokus på at alle børn har deltagelsesmuligheder og indgår i de 

eksisterende fællesskaber. Der er små fællesskaber som laver egen initieret lege og der er 

fællesskabet omkring den voksenstyrede aktivitet. 

Jeg oplever medarb. som er gode til at fremhæve børnenes kompetencer og interesser ift. at 

kunne indgå i et fællesskab og jeg oplever medarb. være vedholdende, rolig og nærværende når 

der arbejdes med inklusion af børn i de eksisterende fællesskaber. 

Jeg oplevede ingen konflikter mens jeg var på obs. 

 

Faglig dialog: 

PL fortæller at der er oprettet små fællesskaber i det store fællesskab med det fælles tredje i fokus. 

Der blev talt om hvordan KKFO arbejder med den pædagogiske bagdør, så der altid er fokus på at 

tilrettelægge den voksenstyrrede aktivitet med plads til alle børn. Der arbejdes systematisk med 

konflikthåndtering og det er sammenligneligt for alle matrikler, hvordan der arbejdes med 

konflikthåndtering. Mediator rollen. Forældre rep. Fortæller at hun blandt andet oplever hvordan 

børnene selv leger lege hvor dialogen også er som Mediator rollen og der bruges tegninger osv. 

Der er fokus på børnenes kompetencer og positive sider og ikke de negative. Medarb. har fokus på 

børnenes interesser. Der er fokus på hvad det enkelte barn kan præstere i aktiviteten, så der skabes 

succesoplevelser for alle børn. Medarb. fortalte om hvordan der arbejdes med differencerne 

pædagogik og tilgang. Der arbejdes med inklusion og mangfoldighed og der er opdeling af børn ud 

fra kompetencer og færdigheder og ikke ud fra køn eller andet. Der blev givet forskellige eksempler 

på indsatser, hvor ovenstående kom i spil. Der bliver fremvist reflektionsbeskrivelser og 

metodebeskrivelser. SL fortalte også om hvordan der arbejdes med 12/2 løsninger og der henvises 
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til at forvaltningen tænker over om 12/2 ordninger også gælder KKFO og om der skal være en 

større sammenhæng ifth. Arbejde med udsatte børn. 

Vi talte om hvordan der arbejdes med handleplaner og at der som udgangspunkt laves 

handleplaner sammen med skolen, men med individuelle kontekster. Der er o ledelsen fokus på, 

hvordan der kan være et tættere samarbejde mellem skole og KKFO ift. personalekompetencer og 

at pædagogerne følger børnene fra forårsperioden og ind i skoletiden. Der arbejdes også med BOB 

ift. de pædagogiske bagdøre, hvor der er fokus på løbende at justere aktiviteterne så alle børn har 

deltagelses muligheder. PL fortæller at de bruger tværs møderne og efterfølgende indkaldes til 

netværksmøder. Medarb. fortæller at forældre altid inviteres ind til møde inden et barn tages op i 

Tværs, så der er en forståelse for at barnet tages på i Tværs og at der muligvis laves handleplaner. 

Vi talte om forskellige eksempler, hvor KKFO og skole har samarbejde om trivsel og inklusion i 

forskellige børnegrupper og klasser. 

 

Anbefaling til videre arbejde: 

Når der laves KIDS obs, finder arbejdsgruppen ud af, hvad der skal arbejdes videre med 

efterfølgende. 

 
 

Sprogindsatsen 
Begrundelse for vurdering: 

Observation:  

Jeg oplever medarb. Folde sproget ud. Spørge nysgerrigt ind og selv byde ind med oplevelser og 

erfaringer i samtalen med børnene (de bygger kuglebane). 

 

På en anden ”stue” er en medarb. i gang med at lave posedrager og et par børn sidder rundt om 

bordet og spiser frugt. De spørger nysgerrigt ind og medarb. svare og der spørges tilbage til 

børnenes nysgerrighed. Der bliver også spurgt nysgerrigt ind til andre emner. Samme medarb. ses 

senere sidde med en gruppe børn, hvor der fortælles lange rim og remser og der tales om, hvad 

der rimer og remser sammen med børnene. 

 

På en anden stue er der historiefortælling mens der er frugt. Medarb. fortæller om oplevelser med 

sin hund og alle børn er optaget af historien og spørg nysgerrigt ind undervejs og medarb. er god 

til at navigerer i de forskellige spørgsmål fra børnene og give plads til deres nysgerrighed. 

 

Jeg oplever til tider børn som er højtråbende i forbindelse med leg og aktiviteter, men jeg oplever 

ingen irettesættelser eller skæld ud. Kun henvisnings sprog. 

Generelt. Jeg oplever som udgangspunkt alle medarb. være i dialog med børn mens jeg er på obs. 

Jeg oplever enkelte medarb. have fokus på at folde sproget ud og italesætte forskellige emner 

sammen med børnene. 

 

Faglig dialog:  

Vi startede med at tale om en af de fokuspunkter der var en del af KIDS handleplan sidste år, som 

var turtagning i dialogen og fokus på at folde sproget ud. Her fortæller PL om hvilken tiltag der er 

lavet ift. at alle medarb. har fået tid til (sene eftermiddagstime) til at nedskrive erfaringer med 

turtagning og at folde emner ud. PL læser op fra udtalelser fra personalet ift. hvad der er i fokus. 

Rim og remser, gæt et dyr osv osv. Medarb. fortæller om hvordan der arbejdes systematisk med 

sprogarbejde og begrebsafklaring løbende ude i aktiviteterne. Der kommes med flere eksempler 

på hvordan der arbejdes med at folde emner ud. Der arbejdes med at ”låne hinanden hjerner”, det 

vil sige at der beskrives forskellige lege, hvor der er ordklaringer. De laminares og hænges op i den 

forskellige rum, så alle medarb. har mulighed for at få inspiration til at starte en leg eller deltage i en 

leg. Det samme er tilfældet med en beskrivelse af hvordan man arbejder med turtagning, så nye 
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medarb. er klædt ordentlig på fra starten. Der er i overleveringsmøderne fokus på de børn der her 

sprogudfordringer og KKFO starter arbejdet op allerede i forårsperioden, men det vil være skolen 

der arbejder målrettet med indsatsen, når barnet starter i skolen, men KKFO vil fortsat have fokus 

på sprogudvikling ift. rim og remser og historiefortælling osv. Skolen informerer også KKFO ift. hvis 

børn har brug for understøttelse også i KKFO tiden. Der arbejdes også med læsevenner (udenfor 

skoletid). SL fortæller også at der inden Corona begyndte var startet en snak i ledelsen om hvordan 

at sprogindsatsen er mere helhedsorienteret. Skole og KKFO samarbejder også ift. at få de 

sprogudfordret børn ind på KKFO, hvis de ikke allerede er meldt ind. 

 

Anbefaling til videre arbejde: 

Når der laves KIDS obs, finder arbejdsgruppen ud af, hvad der skal arbejdes videre med 

efterfølgende. 

 

Forældresamarbejde 
Begrundelse for vurdering: 

Faglig dialog:  

Der afholdes forældremøde med valg i okt. I år har det være afholdt på hver sin matrikel. Normalt 

vil alle forældre være samlet. Der er som regel forskellige emner på og der bliver introduceret til 

hverdagen på KKFO. Forældrene blev også inddelt i grupper ift. at diskutere og debattere 2 

spørgsmål. Medarb. fortæller at samarbejdet med forældrerådet er rigtig godt og forældre rep. 

Nikker anerkendende til dette. Herefter talte vi om den proces som der har været til 

forældremødet ift. hvad der optog forældregruppen. Der er sent informationsmateriale ud og der 

laves ugeplaner som sendes ud til forældrene. Vi talte om den forandringsproces som KKFO har 

været igennem fra Corona startede til nu ift. at arbejde mere systematisk og pædagogik i 

dagligdagen nu ift. i starten af Corona. Normalt vil der afholdes julefest på de enkelte matrikler, 

men det afholdes ikke som det plejer, til gengæld laves der julefest for børnene. Der sendes 

nyhedsbrev ud og der har været talt om, hvor ofte der skal sendes nyhedsbrev ud og i øjeblikket er 

der mange informationer som sendes ud. Medarb. fortæller også at der guides og vejledes 

løbende med forældrene også selvom der er Corona. Der kom eksempler på dette efterfølgende. 

KKFO ringer altid til forældrene, hvis der har været episoder i løbet af dagen for barnet. Hellere 

informere for meget end for lidt. Forældre rep. Fortalte at forældrerådet har været optaget af 

kommunikationen på Aula og hvordan man kommunikere hensigtsmæssigt og rammer den 

kæmpe diversitet i målgruppen. Der har været fokus på at bruge farvekoder, lave headlines, 

lamineret plakater som hænges ud ved indgangspartiet, hvor forældrene står og venter på deres 

børn. Der vil blive kommunikeret via tlf. til de forældre der ikke er aktive på Aula. Der skal laves 

hjemmeside for KKFO. Forældre rep. Fortæller også at oplevelsen er at KKFO er gode til at 

vidensdele i dagligdagen. Der blev talt om hvordan der kan vidensdeles med billeder af aktiviteter 

osv. SL fortæller at der også er stor efterspørgsel på informationer fra forældregruppen og at 

skolen derfor har lave et lavet en FB-gruppe, hvor skolen kommunikere ud. 

 

Anbefaling til videre arbejde: 

Der gives ingen anbefalinger, men det vil være interessant at høre hvordan KKFO har fået arbejdet 

med video/film materiale, som en del af en kommunikationsplatform, til næste Pædagogisk 

tilsyn/Tilsyn Light. 

 

Sammenhæng og overgange 
Begrundelse for vurdering: 

Der arbejdes med Stærk samarbejde, hvor der er årshjul og der er lavet en Kanon i kanon er der 

sange, rim og remser, bøger og lege, som er genkendeligt for alle børn fra klyngen. Men 

skolen/KKFO modtager børn fra ca. 30 inst. Der har i Stærk samarbejde været fokus på hinanden 

hverdag og hvad er det at være skoleparat. PL fortæller at der er fokus på genkendelighed for 



KKFO DYV                                                                    Københavns Kommune                                                              2. september 2020  

7 
 

børnene. Storegrupperne fra klyngen i området har nøgle til Troldevænget, så de kan bruge de 

fysiske rammer i formiddagstiden, så der er kendskab til de fysiske rammer på KKFO. Der er fokus 

på forældrenes skoleparathed ift. hvordan de taler med ders børn om det at starte på KKFO i 

foråret. Der er også skolebyttedag, hvor forårsbørnene besøger BH klasserne. Der er 

vidensoverdragelsemøder med både BH og FC. Der arbejdes også på en Kanon med FC, så der 

også er en genkendelighed for kommende FC børn. KKFO arbejder også med overgang interne fra 

2 matrikler til 3 klasses matriklen. Der laves også besøgsdage for kommende 3 klasser over på 

deres kommende matrikel og der laves intern vidensoverdragelsesmøder. SL fortæller at der 

stadig er udfordringer ift. vidensoverdragelsespapirerne. SL fortæller også at KKFO deltager i 

klassesammensætning med skolen. Der laves også informationsmateriale til forældre. Der har 

længe været et ønske fra forældrene ift. at alle fra klassen går på samme matrikel og den 

organisering er nu trådt i kraft, men der vil også være enkelte eksempler, hvor det fastlåser børn. Vi 

talte om, hvilke fordel og ulemper der er ved dette og der blev givet eksempler på, hvordan der 

arbejdes med trivslen i klassen, nu hvor alle er på samme matrikel. KKFO laves rundvisninger på 

matriklen for forældre, i grupper, her i Corona og så var der fælles information udenfor. Erfaringen 

for Corona er også at inddelingen i mindre grupper, skabte hurtigere tryghed i børnegrupperne. 

 

Anbefaling til videre arbejde: 

Der gives ingen anbefalinger her. 

 

Refleksion og systematik 
Begrundelse for vurdering: 

FD: SMTTE, bruges på aktiviteter og der er tilføjet inklusion i SMTTE, for at sikre 

deltagelsesmuligheder for alle børn, SIPP, TOPI, Handleplaner via obs. Som laves på børn og 

børnegrupper. Der er skab en evalueringskultur, hvor der arbejdes med observation af hinanden 

praksis. Der bliver samlet op på p-møder på observationerne. Der har på pædagogiske dage, været 

arbejdet med, hvordan man egentlig undre sig på hinandens praksis og hvordan der arbejdes med 

praksisfortællinger. Der er fokus på profession og ikke personen. Der er fokus på 

handlemuligheder. Der har været fokus på inklusion i denne tematik også. Børnene inddrages i 

evalueringen via brugen af blomster modellen. Når børnene har evalueret, så bruges der et 

personalemøde på, at tale om hvad evalueringerne viser. De hænges op, så alle medarb. kan se alle 

børns evalueringer i de forskellige aktiviteter. Efterfølgende laves der handleplaner på den enkelte 

medarb. Så man kan udvikle sin praksis/aktivitet efterfølgende. Der er også indkøbt IPhone så der 

kan laves billede dokumentation. Vi talte om hvordan der arbejdes med TOPI. Der er fokus på 

praksis eksempler når der laves TOPI, så det bliver konkret og didaktisk og systematisk. 

Overbliksmøde laves hverdag, på alle matrikler. Her er der fokus på dagen og klargøring. P-møder 

er opdelt i 1,2,3 og 4. 1. Infomøde. Evalueringsmøde, Planlægningsmøde. Børn. 2. afdelingsmøde. 

3. Pædagogik, praksisfortællinger, evalueringer, Aktionslæring/indsatser. 4. Børn, TOPI, 

trivselsskemaer, handleplaner og klassegennemgang. 

Der skal være fokus på faglighed, italesættelse af faglighed og brug af fagsprog. 

 

Anbefaling til videre arbejde: 

Der gives ingen anbefalinger her. 
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Informationer: 
Observationer er lavet under Covid-19 restriktioner, hvor der stadig har været gruppeopdeling af 

årgange/klasser og meget legetøj og aktivitetsredskaber er pakket væk. 

 

Fritidsinstitutionen er 1/8-2020 blevet til en KKFO 

 

PL= Pædagogisk leder 

PK= Pædagogisk Konsulent 

SL= Skoleleder 

Medarb.= Medarbejder 

KKFO/FI= Københavns kom. Fritidsordning/ Fritidsinstitutionen 

RC= Resourcecenter på skolen 

BMV= Børnemiljøvurdering 

Obs= Observationer på matriklen 

FD= Faglig dialog 

Forældrerep.=Forældre repræsentant 

 

 

Kommentar fra institution og/eller forældreråd 
Ingen kommentarer til tilsynet. 

 

 


